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Redacti oneel

Waarde lezer,

Met de feestdagen achter de rug nemen we bij de B.I.L. altijd even een 
korte adempauze tijdens de collegevrijemaand. Dit doen we niet voor 
lang want de Bestuurskundige Berichten moet er natuurlijk uit, we gaan 
met onze masterstudenten twee dagen naar Groningen en vrijwel direct 
daarna mogen we in de bus naar Warschau stappen.

Het is niet overdreven als ik zeg dat het eerste halfj aar is voorbij gevlogen. 
De B.I.L. heeft  verschillende activiteiten georganiseerd waar u verderop 
in deze Bestuurskundige Berichten meer over kunt lezen. Ook buiten de 
B.I.L. om is er natuurlijk veel gebeurd op bestuurskundig gebied. Met het 
oog op de verkiezingen die eraan zitten te komen hebben wij als thema 
voor deze Bestuurskundige Berichten ‘Europa’ gekozen. 
 Marcel Hanegraaff , oud student bestuurskunde aan de Universiteit 
Leiden werd geïnterviewd over de Brexit en ons commissielid, Wouter, 
heeft  een stuk geschreven over het Spitzenkandidatenproces. 

Ik wens u veel leesplezier, ook namens de commissie. 

Met vriendelijke groet,

Esther ten Hove
Commissaris Extern
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Redactioneel

Master-Alumnicommissie
Beste lezer,

Hierbij presenteren we met trots de eerste editie van de bestuurskundige berichten van 2019. Het 
afgelopen halfjaar hebben we hier met de Master-Alumni commissie hard aan gewerkt. Hierbij een 
korte introductie van onze commissie. Sanne, onze secretaris, studeert Publiek Management en woont 
in de buurt van het prachtige vredespaleis in Den Haag. Michaël houdt als penningmeester altijd 
keurig de begroting bij en woont samen met Matthijs in Rotterdam, zij zijn ook samen de master 
Economics and Governance gaan volgen. Matthijs heeft eerder ook al de commissie voorgesteld in de 
alumni-nieuwsbrief en is momenteel ook bestuurslid bij het LDE Centre for Sustainability. Verder is er 
dit jaar voor het eerst een lid-promo, Roumaysae, die zorgt dat de leden van de B.I.L altijd op de hoogte 
zijn van de activiteiten die de commissie organiseert. Verder komt ze uit Amsterdam en studeert ze 
ook de track Economics and Governance. Verder hebben we Mariëlle en Wouter, die allebei afgelopen 
jaar actief zijn geweest in het LOB bestuur. Mariëlle studeert ook Economics and Governance en heeft 
gezorgt voor een interessant interview met Marcel Hanegraaff over de gevolgen van de Brexit, waar u 
verderop over kunt lezen. Ook heeft Wouter een boeiend stuk geschreven over Spitzenkandidaten in het 
Europarlement en studeert hij samen met mij, Simone, de track Public Management and Leadership.
Ik wens u veel leesplezier.

Met vriendelijke groet,

Simone van Raaij
Voorzitter Master-Alumni Commissie 

Esther’s Angels
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XXXIV

XXXIVe bestuur der B.I.L. - Even voorstellen.. 

Jochem Herst - Voorzitter
Ik ben Jochem Herst, 21 jaar en derdejaars Bestuurskundestudent. Dit jaar mag ik de prachtige rol van voorzitter 
op mij nemen. Ik vind het een hele eer om dit te mogen doen en ik kijk er dan ook ontzettend naar uit om er, 
samen met mijn andere bestuursgenoten, een prachtig jaar van te maken. 
Rafke Jongen - Secretaris
Ik ben Rafke Jongen, 20 jaar en zit nu in het tweedejaar van BBO. Als secretaris zal ik dit jaar  zorgen voor het 
opfrissen van de website. Ik heb ontzettend veel zin om er een heel erg tof jaar van te maken!
Kelvin Koop - Penningmeester
Ik ben Kelvin Koop en ik vervul de functie van penningmeester dit jaar. Ik ben 20 jaar oud en zit in het derde 
jaar van de track EBM. Als langste penningmeester van Den Haag en omstreken heb ik er zin in!
Dylan Schreurs - Commissaris Onderwijs
Mijn naam is Dylan Schreurs en ik vervul dit jaar de functie van Commissaris Onderwijs en Vice-voorzitter.
Ik ben 20 jaar en zit in mijn derde jaar van de Bachelot bestuurskunde. Dit jaar probeer ik de AUB een nieuw 
leven in te blazen onder de vernieuwde naam ‘B.I.L.-bundels’. Ik heb er heel veel zin in. 
Gaby de Bruin - Commissaris Intern I
Mijn naam is Gaby de bruin en ik vervul dit jaar de functie van Commissaris Intern I. Ik heb samen met mijn 
comissies al een aantal zeer geslaagde activiteiten en Haagsch Kwartiertjes neer mogen zetten en ik kijk uit naar 
wat er het komende half jaar nog zal komen. 
Lilian van Leeuwen - Commissaris Intern II
Ik ben Lilian van Leeuwen en ik vervul dit jaar de functie van Commissaris Intern II. Ik ben al een tijdje druk 
bezig samen met de commissies om de reizen naar Warschau en Bangkok tot een succes te maken, ik kan niet 
wachten tot we onderweg zijn. 
Esther ten Hove - Commissaris Extern
Ik ben Esther ten Hove, tweedejaars student Bestuurskunde. Komend jaar mag ik al het contact met externe 
partners onderhoduen en de formele activiteiten organiseren. Ik heb vooral veel zin in het Symposium dat ik 
met mijn commissie mag organiseren. 
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Café de Campus
In samenwerking met het instituut Bestuurskunde 
werd op 27 november Café de Campus georganiseerd 
waarvan ook de voorronde van de Bestuurskunde 
Challenge onderdeel was. De teams gingen met 
elkaar de strijd aan met als doel uiteindelijk te kunnen 
stralen bij de Bestuurskunde Challenge in Utrecht.

Reisbestemmingen
De bekendmakingsborrels vanzowel de korte als de 
lange reis hebben weer plaatsgevonden, en wat zijn 
de bestemmingen gaaf! Van 28 januari tot 3 februari 
zal de B.I.L. op reis gaan naar Warschau en in de 
zomer zal de B.I.L. vertrekken naar Bangkok!

Formele activiteiten
Op 17 oktober stond voor de B.I.L. een rondleiding 
door de Tweede Kamer op de planning. Deze 
werd georganiseerd in samenwerking met D66, 
studenten konden al hun brandende vragen stellen 
aan kamerlid Matthijs Sienot. Op 21 november 
organiseerde de B.I.L. een eerstejaarsexcursie naar 
het ministerie van Binnenlandse Zaken. We kregen 
een rondleiding, gingen zelf aan de slag met een casus 
over burgerparticipatie en sloten af met een gezellige 
borrel met jonge beleidsmedewerkers.

Master activiteiten
Na een geslaagde Kick-Off Borrel op 1 oktober had de 
commissie de smaak goed te pakken en organiseerde 
zij op 30 oktober gelijk de tweede borrel voor 
masterstudenten. Twee dagen later stond een excursie 
naar de Canadese Ambassade op de planning en 26
november kregen masterstudenten de kans om te 
netwerken met verschillende organisaties bij de 
Master Meet & Greet.

B.I.L. Activiteiten
Het collegejaar is inmiddels alweer een tijdje bezig, en ook de B.I.L. heeft weer 
veel activiteiten georganiseerd. Van feestjes en borrels tot een rondleiding door 
de Tweede Kamer en de bekendmaking van zowel de korte als de lange reis.

Activiteiten

B.I.L.-feesten
Het jaar werd op 20 september afgetrapt met weer 
een eerste B.I.L.-feest met als thema ‘Wat je vroeger, 
later wilde worden.’ Van politieagent tot superheld 
tot hockeytrainer, alles kwam voorbij. Na een eerste, 
ontzettend geslaagd feest, volgde het tweede feest al 
snel. Op 15 november organiseerde de B.I.L. een feest 
met als thema ‘Oldies but Goldies’. Studenten waren 
de kast van hun ouders ingedoken om zo een mooie 
outfit neer te zetten en uit de boxen schalden oude 
hitjes. 
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Helpen uit je hangmat

Column uit ‘t Haagsch Kwartiertje

De Bestuurskundige Berichten is natuurlijk al een tijd gescheiden van het 
informelere ledenblad ‘t Haagsch Kwartiertje. Toch is het leuk om te weten 
waar leden van de B.I.L. zich nu mee bezig houden, Haije Dijkstra, actief 
B.I.L.’er en kunsthandelaar, schreef een column over vrijwilligerswerk in 
derdewereldlanden. “Waarom cocktails drinken soms beter is dan metselen.”

Door Haije Dijkstra 

verder komt”. Één van mijn familieleden reist volgend jaar af met World Servants naar Ecuador. Het doel 
van dat project is om een medische kliniek te bouwen. Daarbij kwam van haar kant al snel het verzoek 
of ik hierbij wilde steunen met een financiële bijdrage. Ze had bijna drieduizend euro nodig om mee 
te mogen. Een donatie heb ik, uit principiële overwegingen, geweigerd. Ik zal uiteenzetten waarom.

Met World Servants gaan jaarlijks 750 stuks jongvolk mee. Alleen de vliegtickets leveren 
al een CO2 uitstoot van 1.125.000 kilo op. Daarvoor zijn 56.250 bomen nodig die een jaar 
zouden moeten groeien. Elke deelnemer zou dus naast het bouwen van een kliniek of het 
helpen in een weeshuis, ook nog eens 87 nieuwe bomen moeten planten. De maatschappelijke 
kosten voor het invliegen van deze jongeren zijn dus erg hoog. De woorden ‘klimaat’, ‘CO2’ en 
‘duurzaam’ komen dan ook niet voor in het jaarverslag van de stichting met de ANBI-status. 

De deelnemers van het project in Ecuador gaan helpen met het bouwen van een nieuwe kliniek 
voor gezondheidszorg. Ook dat vind ik opvallend. In Nederland is een groot tekort aan metselaars, 
timmermannen en bouwvakkers. De opleiding voor zo’n praktisch beroep duurt in Nederland twee 
jaar. Jongeren die nog moeite hebben om een waterpomptang en een troffel uit elkaar te houden gaan 
een kliniek in Ecuador bouwen. Het zou zo een goede “Ik Vertrek” aflevering kunnen opleveren.

Op Facebook zie ik regelmatig berichtjes van vrienden 
langskomen die zich in willen zetten voor een betere 
wereld. Meestal gaan zij helpen bij het bouwen 
van een weeshuis of een school in Afrika of Zuid-
Amerika. Voor de projecten, die vaak een paar weken 
duren, dienen de deelnemers een bedrag van enkele 
duizenden euro’s in te zamelen om mee te mogen. 

In Nederland zijn een aantal organisaties die dit 
soort projecten organiseren. Één daarvan is World 
Servants. De organisatie wil bereiken dat “een 
gemeenschap uit een ontwikkelingsland een stap
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Column uit ‘t Haagsch Kwartiertje

Nu geef ik toe dat ik geen expert ben op het gebied van platentektoniek, maar met inachtneming dat er 
het afgelopen jaar nog een aardbeving van 6,8 op de schaal van Richter plaats heeft gevonden in Ecuador, 
lijkt het mij verstandiger om het bouwen van klinieken over te laten aan vakmannen en -vrouwen.

Het gemiddelde inkomen per capita in Ecuador is zo’n 2000 dollar. De World Servants reis naar 
Ecuador kost bijna 3000 euro. Deze organisatie stuurt dus een groep onervaren tieners voor twee 
weken op een zwaar milieuvervuilende reis, terwijl ze voor hetzelfde geld meer dan dertig lokale 
bouwvakkers een jaar lang aan dit project kunnen laten bouwen. Ik neem aan dat de deelnemers 
met goede bedoelingen afreizen naar deze vreemde oorden. Maar effectief omgaan met financiële 
middelen is het niet. Van de deelnemersbijdrage gaat 2000 euro naar vliegticktes, uitstapjes, trainingen, 
werving en ondersteuning. Slecht één derde van de financiering gaat naar het bouwproject en de 
ontwikkelingsprogramma’s. Zo lijkt het dat een Ecuadors avontuur vooral zorgt voor een matig 
gemetselde kliniek en een belemmering van de lokale werkgelegenheid. De deelnemers houden er 
een goed gevoel en een nieuwe profielfoto op Facebook omringd door de lokale kinderen aan over.

Met een welbekende zoekmachine valt te ontdekken dat er op loopafstand van dit Ecuadorse project een 
ecologisch vijf sterren golfresort zit, waarbij op de foto’s een aantal goede cocktails onder een palmboom bij 
het zwembad niet mogen ontbreken. Ook dat zegt iets over zulke projecten: een betere welvaartsverdeling 
in Zuid-Amerikaanse landen zou ook al bijdragen in de verbetering van de gezondheidszorg. 
Een kleine berekening: een retourtje van Amsterdam naar Ecuador is zo’n 1250 euro. Een 
weekje in vijfsterrenhotel Laguna Volcán Golf Eco Resort is ook nog eens duizend piek. 
Besteed die overige zevenhonderdvijftig euro aan de lokale economie. Koop zo veel mogelijk 
bananen van de lokale bevolking als je stoelgang toestaat. Koop zo veel mogelijk bakstenen, 
waterpomptangen en troffels die er in de Ecuadorse Praxis te vinden zijn. Geniet van het weer en 
de beroemde watervallen en neem voor de ontspanning de boeken van Wim van Noort en Frits 
van der Meer mee, die net zo makkelijk weglezen als de nieuwe roman van Heleen van Royen. 
Bij deze optie verbeter je het milieu misschien niet, maar het voorkomt wel 
dat er een medische kliniek instort, de lokale bevolking zonder werk zit en 
een nietsvermoedende tiener met een waterpomptang aan het metselen is.
   

BB 1.indd   9 14-12-2018   14:25:03



Bestuurskundige Berichten - januari 201910

Interview

Interview met Marcel Hanegraaff
Marcel Hanegraaff  heeft in 2008 zijn bachelor Bestuurskunde 
afgerond aan de Universiteit van Leiden. Op dit moment 
is hij professor in Political Science aan de Universiteit 
van Amsterdam. Zijn grootste onderzoek agenda gaat 
over belangengroepen en lobbyen, met name binnen de 
Europese Unie. Hij kijkt naar of bepaalde belangengroepen, 
bedrijven, NGO’s invloed hebben op de agenda en beleid 
van de EU.

Door Mariëlle Passchier

U schreef in uw blog van de Vereniging voor Bestuurskunde in 
2016 over de mogelijkheden voor een zachte Brexit, waarbij de 
verwachting was dat Britse bedrijven sterk zouden inzetten op 
lobbyen voor een zachte Brexit. Vindt u dat de huidige plannen in de categorie zachte Brexit vallen?
Dat is een interessante vraag en het probleem is dat je die vraag eigenlijk nog niet kan beantwoorden 
omdat de plannen die echt van belang zijn voor het bedrijfsleven nog niet bekend zijn. Op een aantal 
cruciale kwesties ligt er al een akkoord dat nog moet worden goedgekeurd door het parlement in 
Groot-Brittannië, maar de echt ‘hete aardappelen’ voor het bedrijfsleven zijn vooruitgeschoven. De 
vraag ‘wat gaan we nu eigenlijk doen met handel, hoe gaan we onze positie neerzetten t.o.v. de interne 
markt van Europa’ , eigenlijk is afgesproken dat daarna de echte ‘Brexit’ nog een periode voor wordt 
gegeven om te onderhandelen. Die onzekerheid blijft dus eigenlijk voor het bedrijfsleven.

Ziet u hier ook de invloed van het Britse bedrijfsleven terug? Denkt u dat zij een rol heeft gespeeld in 
het feit dat de plannen nu pas op de langere termijn komen, of hadden de Britse bedrijven liever op dit 
moment meer zekerheid gehad?
Absoluut. Het bedrijfsleven is natuurlijk divers. Er zullen bedrijven zijn die profiteren van een Brexit, 
maar het gros zal toch negatieve effecten ervaren. Het interessante aan deze kwestie is, dat Brexit bij 
de meeste bedrijven het belangrijkste onderwerp is op dit moment, het staat bovenaan de agenda bij 
lobbyisten. Maar, omdat de Brexit zo gepolitiseerd is, hebben lobbyisten erg beperkte invloed. Op dit 
moment is er zowel tussen Labour en de Conservatieven als binnen de Conservatieven een machtsstrijd 
gaande. Politici kunnen eigenlijk niet teveel gaan schuiven van wat de kiezers van hen verwachten dat 
zij doen. Dit is eigenlijk wat nu gaande is in Groot Brittannië. Het kan ook haast niet anders met zo’n 
groot probleem, dat het gepolitiseerd is. Maar dat betekent eigenlijk dat het bedrijfsleven een beetje 
erbuiten valt. Ze proberen wel invloed uit te oefenen en hebben intensief contact met May.
Ik denk dat May op dit moment heel dicht staat op wat het bedrijfsleven zou willen met dit voorstel: 
een niet al te harde Brexit, zoveel mogelijk toegang tot de markt, in ieder geval de komende tijd met zo 
min mogelijk onzekerheid voor het bedrijfsleven op de korte termijn. Maar de partij wordt natuurlijk 
gekaapt door individuen zoals Boris Johnson, maar ook vele anderen, die zelf de macht willen hebben.
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Denkt u dat deze relatief zachte Brexit gevolgen gaat hebben voor de Europese Unie, in de zin dat andere 
Eurosceptici ook gaan aansturen op een exit uit de Europese Unie? 
Nee, het is namelijk nog niet zeker dat het een zachte Brexit wordt. Als het een té zachte Brexit wordt 
en ze zouden een deal krijgen à la Noorwegen, wel toegang tot de Europese markt, maar zich niet zo 
hoeven te conformeren aan alle Europese eisen, zou dat een doemscenario zijn voor Europa. Dan 
gaat het enorme consequenties krijgen, omdat je dan dus steeds meer die stem gaat krijgen ‘waarom 
is Europa dan zo belangrijk, waarom hebben we nog de euro, of waarom zouden we de Europese 
Commissie alle beslissingen laten nemen, waarom kunnen we niet gewoon een handelspact sluiten en 
weer net als vroeger: lage tarieven en verder niks’. Dat is een enorm risico. 
Aan de andere kant, een te zware Brexit, een keiharde breuk, heeft enorm zware consequenties. De Bank 
van Engeland heeft geschat dat het kan leiden tot een daling van wel 10% van het bruto binnenlands 
product. Dat is groter dan het effect van de crisis die we hebben gehad in 2008. Je kan je voorstellen 
dat dit een effect is wat ook kan gaan doorspelen in de rest van Europa. Dat wij daar zelf ook op een 
bepaalde manier last van krijgen, om nog maar te zwijgen over de enorme populistische risico’s die er 
dan zijn in Groot Brittannië. 

Ik zag ook dat u onderdeel bent van de Programmagroep: Challenges to Democratic Representation. 
Denkt u dat de Brexit een omslag kan geven aan het gebrek van representativiteit in de EU? 
De Brexit kan op twee manieren een gevolg hebben. Aan de ene kant kan het de Europese politici een 
soort van ‘wakker schudden’. Dat ze dit in de toekomst anders en beter moeten doen. Dat is een optie, 
maar ik denk eerder dat het voor veel landen een teken zal zijn om op de rem te trappen tegen verdere 
Europeanisatie. Anders zitten we straks in hetzelfde schuitje als de Britten. Het gros van de mensen wil 
liever toch niet meer Europeanisatie. Dat de Brexit meer een soort waarschuwing is. Het risico hiervan 
is dat in de samenleving en beleving en handel, Europa steeds belangrijker wordt. Alleen stellen ze 
daar tegenover niet de instituties die dit in goede banen kunnen leiden. Zoals een sterk parlement, 
zoals een gekozen commissie. Dan is het natuurlijk wachten op het volgende probleem voor Europa. 

Hoe ziet  u de gevolgen van de Brexit in voor Nederland? 
Dat hangt ook weer heel erg af van de sector. De economische gevolgen zullen relatief beperkt blijven. 
Het zal wel effecten hebben op de beperking van de economische groei. Voor sommige sectoren zal 
het wel desastreuze gevolgen hebben, zoals voor de visserij. Ik denk dat de economische effecten 
zullen meevallen, doordat de economische afhankelijkheid van Groot Brittannië niet zo groot is voor 
Nederland. Het is voor mij een soort testcase, om te kijken wat er met mij gebeurt als ik de Europese 
Unie uitga. Zijn de effecten daadwerkelijk zo verschrikkelijk als politici altijd hebben gezegd of kunnen 
we eigenlijk ook best zonder de Europese Unie? Dit worden de meest verschrikkelijke debatten die je 
je kunt voorstellen want de daadwerkelijke cijfers van de invloed van de Europese Unie zijn natuurlijk 
niet zo makkelijk te bevatten als wat er de komende drie jaar met Groot Brittannië gaat gebeuren. Er 
spelen veel verschillende factoren mee, maar die worden allemaal straks weggevaagd als het effect van 
Europa.

Interview
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Wetenschappelijk

Het Europese parlement heeft de laatste jaren meer macht en invloed proberen uit te oefenen 
op het beleid van de Europese Unie. In sommige processen heeft het Europarlement inderdaad 
meer invloed gekregen. Op andere vlakken blijft dit een strijd tussen de regeringen van lidstaten 
en het Europarlement. Een goed voorbeeld hiervan is de benoeming van de voorzitter van de 
Europese Commissie. In 2014 is Jean-Claude Juncker voorzitter geworden van de Europese 
Commissie, omdat de Europese christendemocratische fractie Juncker had voorgedragen 
als ‘Spitzenkandidaat’. Dit artikel biedt een overzicht over hoe dit proces zich heeft kunnen 
ontwikkelen en hoe dit verder zal gaan bij de aankomende verkiezingen, die immers in 2019 
zijn.     

Door Wouter Olsthoorn
Vijf jaar geleden is dit fenomeen voor de eerste keer in het Europees parlement gebruikt. In het 
Verdrag van Lissabon (2009) staat dat de regeringsleiders rekening moeten houden met de uitslag 
van de Europese verkiezingen bij het kiezen van de voorzitter voor de Europese Commissie. Uit 
deze regel van het Verdrag blijkt volgens het Europarlement dat het in staat is om Spitzenkandidaten 
aan te wijzen. Dit alles komt er op neer dat de winnaar van de grootste fractie de voorzitter van de 
Europese Commissie wordt. Dit betekent een grote inperking van de macht van de regeringsleiders om 
gezamenlijk een voorzitter van de nieuwe Commissie te kiezen. Immers, het Europarlement bepaalt 
wie de Spitzenkandidaten zijn. Vervolgens hangt het af van de verkiezingen wie er uiteindelijk wint. 
Het is vergelijkbaar met het Nederlandse systeem: de lijsttrekker van de grootste partij, wordt ook de 
minister-president. In Nederland gaat het al jaren zo, en in andere Europese landen is dat ook zo. 

In 2014 waen naast Juncker, ook Martin Schulz en Guy Verhofstadt namens hun fractie kandidaat. 
Verhofstadt is de fractieleider van de Europese Liberalen in het Europees Parlement. Juncker van de 
Christendemocratische fractie en van de Sociaaldemocratische fractie stelde Schulz zich kandidaat. 
Schulz was hij ook degene die met het idee van de Spitzenkandidat kwam en de term met succes heeft 
geïntroduceerd. Het is van belang om op te merken dat deze drie Spitzenkandidaten ervaren politici 
zijn, zeker ook in Brussel. De strijd tussen de kandidaten kwam pas laat op gang, en zal zeker niet voor 
elke Europese burger even duidelijk zijn geweest.

Nieuw Fenomeen in het Europarlement

Het is nu duidelijk dat dit fenomeen niet zomaar 
uit het Europees parlement verdwijnt. In 2014 was 
het proces weliswaar nieuw en nog niet helemaal 
bekend bij de burger. Op dit moment wordt er al 
veel meer over geschreven en gepraat. Het lijkt dat 
dit een goede ontwikkeling is om te zorgen dat de 
voorzitter van de Europese 
Commissie een democratisch mandaat heeft. De 
grote fracties in het Europees Parlement staan 
immers achter het plan. 
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Wetenschappelijk

Voor 2019 heeft Frans Timmermans zich al kandidaat gesteld. Dit nieuws maakte hij bekend in zijn 
geboorteplaats, Maastricht. Binnen de Europese sociaaldemocraten was er kort discussie over wie 
Spitzenkandidaat wordt, maar het is inmiddels wel duidelijk geworden dat Frans Timmermans dit 
gaat doen. De kans dat de sociaaldemocraten de grootste fractie worden is best klein. Volgens de 
peiling worden
de Europese christendemocraten de grootste fractie. Er is een kleine kans dat het Europees Parlement 
een Spitzenkandidaat van de christendemocraten afwijst, en dat Timmermans dan toch voorzitter van 
de Europese Commissie wordt. In dat geval zou het ook kunnen zijn dat de regeringsleiders ervoor 
zorgen dat het toch een andere kandidaat wordt, om zo proberen te zorgen dat bij de verkiezingen in 
2024 geen Spitzenkandidaten meer worden aangedragen. Dat is echter speculeren en veel zekerheid is 
er nog niet te geven. 

Bij dit hele proces is het belangrijk dat de opkomst van de Europese verkiezingen in het oog worden 
gehouden. Afgelopen verkiezingen was er sprake van een zeer lage opkomst. In 2014 was dit maar 
42 procent. Als dit geografisch wordt bekeken, dan kan worden gezien dat de Oost-Europese landen 
het minst op het Europees Parlement stemden.. De vraag is maar of het voor deze kiezers genoeg is 
om op een Spitzenkandidaat te stemmen, of dat er toch meer stappen nodig zijn om de opkomst te 
verbeteren. Als de trend van lage opkomsten doorzet, dan komt er een moment dat het Europees 
Parlement de legitimiteit van de Spitzenkandiaat-procedure niet meer kan uitleggen en ook haar eigen 
democratisch mandaat en gezag komt dan in gevaar. 

Het is nu duidelijk dat dit fenomeen niet zomaar uit het Europees parlement verdwijnt. In 2014 was 
het proces weliswaar nieuw en nog niet helemaal bekend bij de burger. Op dit moment wordt er al 
veel meer over geschreven en gepraat. Het lijkt dat dit een goede ontwikkeling is om te zorgen dat 
de voorzitter van de Europese Commissie een democratisch mandaat heeft. De grote fracties in het 
Europees Parlement staan immers achter het plan. 
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Het studiejaar is alweer op de helft, daarom wordt het hoog tijd voor de eerste 
alumniactiviteit van dit jaar. Deze zal georganiseerd worden in samenwerking 
met Amnesty International.

Op 13 februari 2019 organiseert de B.I.L. in samenwerking met Amnesty  International een 
masterclass. Op het moment van schrijven is het onderwerp nog onbekend. Op het moment dat deze 
Bestuurskundige Berichten bij u op de mat valt heeft u als het goed is al een e-mail ontvangen met een 
uitnodiging én onderwerp. We hebben uw feedback uit de enquête geprobeerd mee te nemen bij de 
organisatie van dit event. 

De masterclass zal plaatsvinden op 13 februari van 15:00 tot 17:00. De activiteit zal niet alleen toegankelijk 
zijn voor alumnileden van de B.I.L. maar ook reguliere leden. We hebben een Facebookevenement 
aangemaakt zodat u kunt aangeven of u erbij bent en zodat u kunt zien of uw studiegenootjes misschien 
ook aanwezig zijn en/of interesse hebben om te gaan. De link van het Facebookevenement kunt u ook 
terugvinden in uw mail. Heeft u geen mailtje ontvangen, maar wilt u dat wel? Laat het ons weten via 
extern@bilboard.nl. 

Wanneer: 13 februari, 15.00 uur – 18.00 uur
Waar: Campus The Hague, Schouwburgstraat 2

Hopelijk zijn jullie net zo enthousiast als wij. We hopen u in groten getale te mogen ontvangen. 
Om u aan te melden: stuur vóór 1 februari een mailtje naar extern@bilboard.nl. Hopelijk tot dan!

Alumni Activiteit- Masterclass Amnesty International

               Activiteiten
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De B.I.L. hecht veel waarde aan het contact met haar alumni. Daarom worden alumnileden van de 
B.I.L. op de hoogte gehouden van de actualiteiten binnen de vereniging middels een eigen Extern 
Magazine, de Bestuurskundige Berichten, en een eigen alumni nieuwsbrief. Daarnaast worden er ieder 
jaar een aantal activiteiten voor alumni georganiseerd zoals het Master-Alumni diner en lezingen. Als 
alumnus kunt u ook toetreden tot onze Linked-In en onze Facebookpagina om op de hoogte te blijven 
van werkzaamheden en activiteiten van voormalige studiegenoten. Dit allemaal om ervoor te zorgen 
dat het contact met de vereniging, de alumni en huidige leden zo goed mogelijk behouden blijft. 

Aanmelden voor het alumni lidmaatschap kan via: secretaris@bilboard.nl.

Vrienden van de B.I.L. 
Sinds een aantal jaar is het nieuwe initiatief ‘Vrienden van de B.I.L.‘ (VvB) opgericht. De B.I.L. hecht 
veel waarde aan de carrière en ontwikkeling van haar leden. Om dit waar te kunnen maken hebben wij 
uw hulp nodig. Word Vriend van de B.I.L. en lever een financiële bijdrage zodat de vereniging ervoor 
kan zorgen dat haar leden een onvergetelijke tijd bij de B.I.L. beleven! Als dank zult u een vermelding 
krijgen op de website en in de almanak.
 
Geïnteresseerd of heeft u vragen? Mail dan gerust naar extern@bilboard.nl! 

Almanak 2017-2018

De almanak 2017-2018 is uit. Zou u graag een exemplaar ontvangen? Dan sturen wij u er een toe. Mail 
hiervoor naar info@bilboard.nl.

Het alumnilidmaatschap
       

               Redactioneel
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